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NAĠA  BOSNA 
                          List  graĽana Bosne i Hercegovine u Nizozemskoj                 broj  48 
 
NAMA VALJA IĹI DALJE, PREKO BRDA I DOLINA, I PO SUNCU I PO KIĠI, PREKO VODE DO SLOBODE! 

 

                                                                                                                                     Almir Derviġeviĺ 
 
 
 
 

NAĻELNA IZJAVA O NACIONALNOM SJEĹANJU NA SREBRENICU 11. juli 2017. 
Genocid u Srebrenici nakon 22 godine -  joġ uvijek proganja Holandiju 

 
Danas stojimo zajedno, ljudi iz Bosne i Hercegovine i drugi holandski graĽani. Danas je po peti put 
odrģan i marġ - Marġ Mira (ranije Marġ spasa) - za Srebrenicu. Kao i prethodnih godina marġruta je 
vodila od Wassenaara do het Plein-a u Den Hagu,  ġto predstavlja simboliļni put  od 11 kilometara.            
Mi izraģavamo dobrodoġlicu svim uļesnicima marġa ovdje na Trgu. 
 
 

 
Baloni sa imenima ģrtava na nebu Den Haga 11. jula 2017. 

 
 
Mi smo ovdje veǙ dvadesetidrugi put okupljeni u Den Hagu na komemoraciji  Srebrenice nakon njenog 
pada 11. jula 1995. godine u ruke bosanskih Srba i srpskih snaga. Ove snage su naknadno u 
Srebrenici i okolni izvrġile prvi i jedini genocid nakon Drugog svjetskog rata u Europi. Holandski UN - 
bataljon nije izvrġio nareĽenje u misiji zaġtite ljudi. 
Znamo od preģivjelih ġta se dogaĽalo. Bataljon nije pruģio skoro nikakav otpor. Nakon pada enklave 
ljudi su traģili utoļiġte u bazi UN-a u Potoļarima. Holandski  vojnici su pokuġali - ļesto na vlastitu 
inicijativu - da ponude pomoĺ, ali i da pomognu svojim vojnicima po nalogu svojih pretpostavljenih u 
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odvajanju muġkaraca i ģena. Mnogi vojnici Holandskog Dutch-bataljona su kasnije izjavili da su shvatili 
da Ǚe ti ljudi i djeļaci najverovatnije biti ubijeni. 
Viġe od 8.000 Boġnjaka je ubijeno. 8372 imena je na spomen ploļe urezano u Potoļarima. 8372 imena 
ljudi koji su ubijeni na jezivi naļin. Mnogi od nas imaju oļeve, braĺu, roĽake, ujake, sinove, djecu, 
djedove i prijatelje koje su izgubili. Danas Ǚe u Potoļarima naǙi 71 pronaĽena i identifikovana ģrtava 
konaļno poļivaliġte. Do sada je 6504 ģrtava pokopano u Potoļarima. Naģalost, gotovo dvije hiljade 
ljudi joġ uvijek nije pronaĽeno ili identifikovno. Mnogi od njih verovatno nikada neĺe biti pronaĽeni.      
To boli naġe duġe i naġa srca. 
Dijelimo naġu tugu ovdje zajedno i u mislima smo povezani sa komemoracijom u Potoļarima koja se 
danas tamo odrģava, svakog 11. jula svih ovih proteklih godina. 
Holandija i dalje odbija da preuzme punu odgovornost za svoju ulogu u nesprijeļavanje genocida u 
Srebrenici, odbijajuĺi da prizna istinu ġta se desilo tada. Misija UN-a u Srebrenici je crna stranica 
holandske i meĽunarodne povijesti.  Holandija mora priznati svoje greġke, a onda ponuditi svoje 
iskreno izvinjenje. Priznavanje istine i holandskog neuspjeha je uslov za stvarno popravljanje odnosa 
izmeĽu Holandije i Srebrenice i Bosne i Hercegovine. 
 
Dana 27. juna ove godine Viġi sud u Hagu odluļio je o ģalbi Majki Srebrenice u ime preko 8000 ģrtava 
genocida protiv holandske drģave. Prema presudi sud smatra da je holandska drģava bila odgovorna 
za smrt oko 350 ljudi koji su protjerani iz baze Nizozemskog bataljona, ġto je vaģan korak naprijed. 
MeĽutim, razoļarani smo zakljuļkom suda da je drģava samo djelomiļno odgovorna za ġtetu koju je 
pretrpila rodbina te da ista ima samo pravo na djelomiļnu naknadu ġtete. Posebno smo razoļarani 
stavom suda da drģava nije odgovorna za smrt svih muġkaraca ubijenih od strane bosanskih Srba  
nakon pada enklave. Ovo priznanje i odgovornost drģave je bio centralni zahtjev Majki  Srebrenice, u 
ime ģrtava,  preģivjelih genocida i ļlanova porodice.  
 
I danas visi holandska zastava na pola koplja na zgradi Ministarstva odbrane  koja je po prvi put 
spuġtena 11. jula proġle godine. Pozdravljamo dato obeĺanje da Ǚe zastava svakog 11. jula biti na pola 
koplja.  
 
 

                                                 
Dio kolone sa Marġa mira za Srebrenicu 2017. 

 
 
Dvadesetidvije godine nakon genocida u Srebrenici su civili u Siriji i drugim zemljama i dalje ģrtve 
zastraġivanja, etniļkog ļiġĺenje i brutalnih ubistava. Zaġto ne nauļiti lekcije iz Srebrenice? 
MeĽunarodni sudovi uspjevaju sve manje da procesuiraju  i osude ratne zloļince. Tako da se sudski 
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proces protiv Ratka Mladiĺa pred MKSJ i dalje odugovlaļi, uz rizik da Mladiĺ umre ili da Tribunal 
prestane da postoji, prije nego ġto doĽe do osuĽujuĺe presude.  
 

 
 
Isto tako je veĺina preģivjelih iz Srebrenice i dalje duboko nezadovoljna i razoļarana odlukom MKSJ 
protiv Radovana Karadģiĺa proġle godine. Oni su oļekivali pravu doģivotnu kaznu zatvora. TakoĽer 
smo teġko pogoĽeni puġtanjem Vojislava Ġeġelja iz njegovog pritvora prije nekoliko godina - i  punom 
oslobaĽajuĺom presudom  2016. On i njegova stranka i iz Srbije ponovo siju mrģnju u bivġoj Jugoslaviji. 
Kako Srbija moģe ikada postati ļlanica EU, ako takvo stanje tamo i dalje opstaje?  Vijeĺe Evrope nije 
bez razloga pozvalo Srbiju u maju o.g. da konaļno prizna genocid u Srebrenici. 
U Bosnu i Hercegovinu i  Srebrenicu povratak izbjeglica se teġko odvija. Holandija, Evropska unija i 
Ujedinjene nacije moraju uļiniti sve ġto je moguĺe kako bi se olakġao brzi povratak raseljenih osoba i 
izbjeglica u svoje domove. 
 
Na kraju, vaģne odredbe  Dejtonskog mirovnog sporazuma se ne poġtuju. U entitetu "Republika 
Srpska" povratak preģivjelih iz Srebrenice je  i dalje ugroģen i pod stalnom prijetnjom, vrġe se hapġenja, 
ispitivanja i zatvaranja pod izgovorom sumnje za "terorizam". TakoĽer je bizarno ponaġanje aktuelnog 
srpskog gradonaļelnika Srebrenice koji poriļe tamoġnji genocid. Posebno su prisutne akcije RS na 
destabilizaciji situacije u BiH putem zagovaranja i zahtjeva za secesiju ġto ugroģava suverenitet i 
teritorijalni integritet Bosne i Hercegovine. 
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Mi pozivamo Holandiju da osigura ne samo jedinstvo Bosne i Hercegovine i pomogne njen ubrzan 
ulazak u Europsku uniju, nego i da, zajedno sa nama, podrģi sve Bosance koji su posveĺeni 
demokratiji, blagostanju i prosperitetu svoje zemlje, u njihovim opravdanim inicijativama. Isto 
poġtovanje i podrġku zasluģuju u ģrtve rata, moramo im omoguĺiti da ponovo izgrade svoje ģivote 
koliko je to moguĺe. 
 
Holandija planira da smanji ovogodiġnji pomoĺ Srebrenici. Ali, to je prerano. Pozivamo Tweede Kamer 
da osigura da novac, koji je sada na raspolaganju godiġnje za Srebrenicu, i dalje ostaje na 
raspolaganju. 
 
Holandija ne moģe i nikada neĺe zaboraviti Srebrenicu. Puna istina mora izaĺi na vidjelo.  
Nikada neĺemo zaboraviti Srebrenicu u svakom sluļaju. Stoga, danas razmiġljamo o ljudima koji su 
ubijeni prije 22 godina, a posebno ovih 71 koji su danas sahranjeni u Memorijalnom centru u 
Potoļarima. Danas odzvanjaju njihova imena u znak poġtovanja. Da ih zajedno dostojanstveno 
ispratimo. 
 

BiH Platform ï PC Stari Most ï IKV PAX Christi ï IZBN -  Mladi BiH 
 
 
 
 

 

SREBRENICA JE I NAĠ RAT 

 

 

 
Govor: Erna Rijsdijk, docent na Univerzitetu vojnih nauka u Holandiji  
 

Evropski parlament donio je 2009. godine rezoluciju kojom je Srebrenica proglaġena najveĺim ratnim 

zloļinom poslije drugog svjetskog rata. Evropski parlament je tada pozvao sve zemlje Evropske Unije i 

zemlje Zapadnog Balkana da 11. jula obiljeģavaju ovaj genocid odavanjem poļasti ģrtvama i time ġalju 

jasnu poruku buduĺim generacijama.  

 

Za Nizozemsku, teġko je na drģavnom nivou odazvati se ovoj rezoluciji Evropskog parlamenta o 

komemoraciji upravo zato ġto je neuspjela misija u Srebrenici na tako bolan naļin povezana s ustavno 

proglaġenim idealima meĽunarodnog pravnog poretka i ljudskih prava. Od proġle godine, Ministarstvo 

odbrane postavlja 11. jula zastavu na pola koplja. Pravna borba preģivjelih, 22 godine poslije pada 

Srebrenice, rezultirala je presudom da drģava Nizozemska od 11. jula 1995. godine, od jedanaest sati 

naveļer, snosi 30% odgovornosti za sudbine oko 350 muġkaraca koji su se tad nalazili u vojnoj bazi u 

Potoļarima. Ostatak pravne odgovornosti za propalu misiju ostaje zaklonjen iza zida imuniteta 

Ujedinjenih nacija. U izvjeġtaju iz 1999. godine, Ujedinjene nacije priznale su dio odgovornosti za 

genocid u Srebrenici, ali to ostaje bez ikakvih konkretnih ishoda za ģrtve. Jedino ġto su UN uļinile jest 
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da pozovu svoje ļlanice na pokretanje procesa "refleksije i analize". U Nizozemskoj, ove Ănauļene 

lekcijeñ dovele su do promjena u procedurama donoġenja odluka o novim misijama. Najvaģniji rezultat 

toga je takozvano testiranje. Ovo testiranje prvenstveno mora uvjeriti o vojnoj i politiļkoj izvodivosti 

buduĺe misije. Ali lekcije iz Srebrenice ne mogu se svesti samo na pravne presude, procente i 

procedure odluļivanja o novim misijama. 

  

Sjeĺam se televizijskih snimki mirovnog pregovaraļa Lorda Owena koji 1992. godine dolazi na 

aerodrom teġko opkoljenog Sarajeva. Owen je Bosancima donio poruku da Zapad ne dolazi rijeġiti 

problem vojnim sredstvima. Umjesto toga, kao predstavnik Evrope, doġao je s mapama, konceptima i 

prijedlozima koji su postali stvarni instrument u ratu. Imao je jasne ideje o vezi izmeĽu teritorije i 

identiteta, te u svojim memoarima spominje odbacivanje prijedloga Evropskog savjeta iz 1991. godine, 

kojim tada predsjedava Nizozemska, kao kljuļnu fatalnu greġku u meĽunarodnim reakcijama na ovaj 

rat. Ovim planom je predloģeno da se unutarnje granice Jugoslavije promijene tako da se stvori 

Ămaksimalna etniļka homogenostñ u pojedinim dijelovima. Evropski pregovaraļ konstatuje da naravno 

postoje opasnosti kod pomjeranja granica na temelju etniciteta, ali da se etniļki i nacionalistiļki 

glasovi ne mogu zanemariti. Taj prijedlog on indikativno naziva Ărjeġenje ļije se ime ne smije izgovoritiñ. 

Planovi za podjelu Bosne na viġe kantona ili provincija utemeljenih na etniļkoj veĺini predstavljeni su 

kao multi-etniļki zato ġto su se, unutar drģavnih granica, u obzir uzimali razliļiti dijelovi s razliļitim 

etniļkim bojama. Na taj naļin roĽena je politika enklave. Takva politika enklave nije vodila raļuna o 

ģeljama bosanske vlade, niti o stotinama hiljada ljudi koji ĺe morati napustiti svoje domove zato ġto su 

na osnovu novih etniļkih karata ģivjeli na pogreġnom podruļju. Iako su svi evropski mirovni planovi koji 

su napravljeni prije pada Srebrenice konaļno odbijeni, ipak su imali veliki uticaj na tok rata, jer su sve 

strane u svom djelovanju raļunale na ove planove.  

Rijeļima Krajiġnika, bivġeg predsjednika parlamenta bosanskih Srba, pred sudom za ratne zloļine, on 

je 1992. godine potvrĽivao srpski cilj podjele Bosne i Hercegovine i osjeĺao se u tome osnaģen, jer je 

Ăshvatio da Evropska zajednica poļinje razmiġljati na sliļan naļinñ. Na to je dodao: ĂSvaki Srbin ima 

piġtolj i mapu.ñ  

 

 
Knjiga Erne Rijsdijk: Izgubljeni u Srebrenici 

 

Obiljeģavanje dogaĽaja u Srebrenici i meĽunarodna suodgovornost za ove dogaĽaje u Evropi ne moģe 

se gledati izdvojeno iz ovog konteksta. Nasilje u Srebrenici jedinstveno je upravo po tomu ġto nikad 

prije u bosanskom ratu nije, u tako kratkom vremenu, ubijeno toliko bosanskih muslimana, 

ali nije jedinstveno unutar takve logike. To je logika koja smatra da se etniļka homogenost moģe, pa 
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ļak i mora, vezati uz odreĽenu teritoriju. Srebrenica nije bila genocid u zadnjem trenutku, veĺ najgori 

vrhunac rata u kojem je viġe od dva miliona ljudi moralo izbjeĺi iz svojih domova zbog svog identiteta, 

viġe od 100 000 ljudi je ubijeno, desetine hiljada je silovano i muļeno, od kojih mnogi u 

koncentracionim logorima na podruļju Prijedora. Ogromna veĺina stradala je i postala ģrtvama jer su 

imali identitet bosanskih muslimana, a koji su stradali joġ prije dolaska holandskog bataljona u 

Srebrenicu. Do danaġnjeg dana izgleda nemoguĺe  doĺi do priznjanja da je ovo nasilje rezultat 

genocidnog karaktera rata.  

  

Pad Srebrenice ne moģemo razumjeti ako ulogu meĽunarodne zajednice analiziramo i 

promatramo samo kao problem mirovnog menadģmenta UN-a. Mora se sagledati okruģenje u 

kojem su pogreġne odluke postale moguĺe, pa ļak izgledale i kao logiļne i racionalne u 

kontekstu teritorijalnih karata kojima je bilo zamiġljeno politiļka druġtva zamjeniti fantazijom o 

etniļko homogenim zajednicama da bi se ostvarili politiļki mir i stabilnost. To je fantazija koja s 

Dejtonskim sporazumom joġ uvijek prevladava ne samo u sadaġnjoj bosanskoj, veĺ i u 

meĽunarodnoj politici. Obiljeģavanje Srebrenice u Nizozemskoj vaģno je zbog pokazivanja 

solidarnosti i ljudskog suosjeĺanja prema ģrtvama i preģivjelima, te kao podsjeĺanje svima 

nama na opasnost ideja na kojima se temeljio ovaj rat. U tom smislu je Srebrenica takoĽer i naġ 

rat.                                           

  

Prevela: Jasminka Sioļiĺ  

 
 

BIJELI KAMION 

 
 

 
Govor: Admire Ġejle Suljagiĺ 
 
 

ProljeǙe je 1993., polahko se spuġtala noǙ, tamnija nego ikad prije, tiġa od ġapata i bolnija od rane. 

Mogla je da osjeti tu bol i mala djevojļica, koja je sjedila u majǙinom krilu. Mogla je da ļuje majǙine 

otkucaje srca i da osjeti vrele suze, kako se slijevaju niz majǙine obraze. Majka niġta nije govorila, nije 

ni morala, djevojļica je predosijetila da se neġto sprema, neġto veliko.  

 

Majci se ote uzdah iz grudi i svi je pogledaġe, ona samo spusti pogled i opet nastade ona bolna tiġina. 

U tom trenutku uĽe babo u sobu, i reļe: òStigli su, spremite se!ò Majka zajeca, a djeļica poļeġe plakati. 

Doġao je kraj, trenutak kad se oni moraju rastati. Ne ģeli ona rastanak, pa kako bi i ģeljela ostaviti babu. 

Pa zar jedna djevojļica moģe da ģivi bez babe? Ali njeni roditelji su odluļili i ona mora da krene, mora 

da ide dalje u bolje i sigurnije mjesto. 

 

Izaġli su vani, narod se skupio ispred njihove zgrade. Niko niġta nije govorio, svi su gledali u daljinu i 

ļekali. A djevojļica je molila Boga da oni ne doĽu, molila je tiho u sebi i govorila: ñMolim te Boģe nemoj 
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ih slati, nemoj me rastaviti od mog babe. Kako Ǚu ja ģivjeti bez njega? Koga Ǚu ja zvati babom! Vrati ih 

Boģe, ne ġalji ih u Srebrenicu.ò  

 

Dok se molila, narod je poļeo da glasno govori: òEto ih idu, dolaze da nas spase!ò Majka je Ǚutala i 

drģala malog brata u rukama, a djevojļica je bila uz babu. ñEh moj babo, da li Ǚu ja tebe opet vidjeti? 

Da li Ǚu te ikad viġe zagrliti? Zaġto me babo ġaljeġ? Je li me ne voliġ viġe? Zaġto babo ne ostanem s 

tobom?ò Babo je njeģno milovao njenu crnu kosu i ljubio njene mokre obraze od suza. Govorio je 

drhtavim glasom: òNemoj da plaļes, kǙerkice moja, babo Ǚe brzo da doĽe, vidjet Ǚes. Ti sad idi sa 

mamom i bratom, sluġaj mamu, nemoj da babo doĽe a da mama kaģe da ti nisi bila pametna. Moraġ i 

dobro da uļiġ da babo bude ponosan na tebe. Eto babe brzo za tobom!ò 

 

U tom trenutku nastade galama, svi potrļaġe prema njima. Djevojļica se okrenu i vidje velike bijele 

kamione. Toliko su bili veliki da se ona uplaġi i poļe joġ viġe plakati. Narod je krenuo da vadi vreǙe sa 

braġnom iz kamiona, nastade svaĽa. Kada su ih ispraznili, uveli su u jedan od kamiona djevojļicu, 

njenog brata i majku. U dejvoļicinom kamionu je bilo samo dvanaest osoba. Ali nije ona marila za te 

ģene i djecu ona je samo mislila na svog babu. Mislila je kako bi bilo lijepo kad bi ona ostala sa njim, a 

da mama i brat idu u Tuzlu. Brinula bi se o babi, zamiġljala je da Ǚe ona njemu kuhati i prati, sve Ǚe da 

nauļi, samo nek je s njim. A onda je i odluļila da to i uraditi, samo je trebala da iskoļi iz kamiona. Brzo 

je pustila maminu ruku i skoļila iz njeg. Trļala je koliko je imala snage prema svom babi. Zvala ga i 

radovala se ġto Ǚe s njim ostati. Kada je dotrļala do njega vidjela je da babo plaǙe! Zastala je, 

pogledala ga u oļi i rekla mu: ñNemoj babo plakati, ja sam se vratila ostat Ǚu ja s tobom.ò On je uzeo u 

naruļje, poļeo da ljubi i jedva kroz suze progovori: ñTi moraġ da ideġ sa mamom i bratom, jer je u Tuzli 

sigurnije i bolje. Imat Ǚes tamo ġta da jedeġ, dobit Ǚeġ lijepu odjeǙu i upoznat Ǚes puno drugarica s 

kojima Ǚes se moǙi da igraġ.ò Ona ga je tuģno gledala i reǙe:  òAli, babo, ja nisam puno gladna, imamo 

mi hvala Bogu kuruznicu, a meni babo ne treba ni odjeǙa, mogu ja bilo ġta oblaǙiti a ne moram iǙi ni 

napolje da se igram.  

Ġta Ǚe to meni babo bez tebe, ja hoǙu s tobom da budem.ò Babo je bez rijeļi viġe uze za ruku i ponovo 

vrati u kamion. Djevojļica je plakala, jecajuǙi sve jaļe, dozivala ga je, ali babo je bio sve dalje i dalje. 

Od bola je djevojļica izgubila svijest.  

 

Kada se probudila, u kamionu su bili nepoznati muġkarci koji su imali duge brade i puġke na leĽima. 

Poļeli su da galame na ģene i djecu. Pitali su ih zaġto je njih samo dvanaest, ko su one? Izvodili su ih, 

jednu po jednu, iz bijelog kamiona. Nakon nekog vremena vraļale su se uplakane. Mama je govorila 

djeci da ġute i da ne gladaju u te ljude.  

 

Nakon 5 sati mogli su da krenu opet prema Tuzli. Kada su stigli u Tuzlu, djevojļica, zajedno sa majkom 

i bratom morala je da spava u jednoj velikoj ġkolskoj sali, gdje je bilo puno ģena i djece. Djevojļica je i 

dalje dozivala babu. Svaki dan se prisjeǙala njegovih uplakanih oļiju, dodira njegovih njeģnih ruku, koje 

su je stalno milovale po kosi. Zvala je ona njeg ali se on nije odazivao, traģila ga je u svakom liku 

sliļnom njegovom, ali ga viġe nije naġla, molila je da doĽe al on nije dolazio! Prolazili su dani, a onda 

su proġli i mjeseci a zatim i godine, a babe nije bilo.  

 

Jednog julskog dana, 1995. doġao je neki ļovjek kod majke i rekao: ñPreġao je, stigao je.ò Djevojļica 

upita: òA ko je preġao, ko je stigao?ò Ļovjek se okrenu prema njoj i reļe: òDoġao ti je babo, preġao je 

preko ġume iz Srebrenice i stigao je u Tuzlu.ò Djevojļica prvi put nakon svih tih godina osjeti 

neizmjernu sreǙu, opet Ǚe ona da vidi svog babu, opet Ǚe ona njeg da grli i ljubi. Priļat Ǚe ona 

drugaricama da je on doġao, ali se onda sjeti da puno djece ļeka svog babu i da oni nikada neǙe doǙi. 

Osjeti tugu u svom srcu i zamoli Boga da i oni budu sretnu kao ġto je ona bila. 
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Nakon dvadeset i dvije godine ta ista djevojcica sada stoji pred vama kao odrasla ģena. Ima dvije 

prekrasne kcerke i moli se Bogu da nikad viġe bijeli kamion ne doĽe ni po koga, na takav naļin, kao ġto 

je doġao po njih, da ne odvajaju dijecu od roditelja. Taj bijeli kamion me je odvojio od mog babe. Zato 

borimo se za naġu djecu, borimo se za drugu djecu koja su razdvojena od svojih roditelja. Ne 

dozvolimo nikada viġe da ģivimo u svijetu u kojem djeca ģive u domovima, zbog mrģnje i rata, bez 

ljubavi i paģnje, bez rodtelja koji su na nasilan naļin odvedeni, otrgnuti od svoje djece. Zar je bitno koje 

smo mi vjere, zar je bitno kako se zovemo? Zar je bitno odakle dolazimo? Zaġto nam Srebrenica nije 

opomena da se viġe nikad ne ponovi genocod? Zaġto dozvoljavamo da djeca u svijetu i dalje pate? 

Borimo se za njihova prava, svako dijete je neduģno i samo ģrtva odraslog svijeta. Ne dozvolimo da se 

Srebrenica ponovi! 

 
 

***  
 
 
 

SREBRENICA I DALJE PROGANJA HOLANDIJU 

Impresije sa masovne sahrane 

 

 

Autor: Edwin Giltay 

 

Preko dvadeset hiljada ljudi je ove godine putovalo iz okoline i daleka u bosanski planinski gradiǙ 
Srebrenicu povodom godiġnjice sjeǙanja na genocid. Svakog 11. jula sahranjuju se ostaci tijela koja su 
u protekloj godini pronaĽena i identifikovana. Ove godine bilo ih je 71, svi pobijeni nakon pada grada 
11. jula 1995. godine. Pisac Edwin Giltay bio je tamo zajedno sa novinarkom-prevodiocem Naidom 
RibiǙ. 

Bezbroj puta sam ļuo i ļitao o tome ġta se ovdje desilo: pad grada i ubistvo preko osam hiljada ljudi i 
djeļaka. Poznajem ļinjenice; znam da je bio neshvatljivi genocid. Ipak, ne mogu se uzdrģati: plaǙem 
zajedno sa masom oģaloġǙenih. Ģalost je prevelika. Sve nas savlaĽuje. Doduġe, pod jakim suncem, na 
temperaturi od 35 stepeni, niko se ne osjeǙa udobno. Ali, radi se o ģalosti zbog masovnog ubistva 
naroda, o neljudskom djelu koje nas pogaĽa. 
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Naida RibiǙ u MC Potoļari 11. jula 2017. 

 

Pored toga, stidim se moje nacionalnosti. Pogledajmo suġtinu: bili su to Holandski vojnici koji su u 
Srebrenici razoruģali Boġnjake i pritom im dali obeǙanje da Ǚe ih zaġtiti. Kad su Srbi upali moji zemljaci 
su ih zapravo brzo isporuļili njihovim zakletim neprijateljima. HolanĽani nisu opalili ni jednog metka. 
Odbrambeni rovovi koje su iskopali Boġnjaci jednostavno su predati Srbima ï nekoliko mladiǙa mi je za 
vrijeme ceremonije sjeǙanja na perfektnom engleskom zbog toga poġteno nos natrljalo. 

 Inaļe, sami su primijetili: óSrbi su mnogo gori. Nikad neǙe priznati svoje greġke, dok mnogi HolanĽani 
to ļine.ô  

Momci su u pravu. Prije dvije sedmice je Kasacioni sud u Den Hagu donio istorijsku odluku presuĽujuǙi 
da je Holandija dijelom odgovorna za smrt oko tri stotine Boġnjaka koji su odavde 13. jula 1995. 
odvedeni. Zemlje se ne mogu viġe skrivati iza zastave Ujedinjenih Nacija. 

Holandski UN- bataljon, Dutchbat, je znao da Ǚe Boġnjaci loġe zavrġiti i zbog toga ih je morao zaġtiti, 
rekao je sudija publici u kojoj je bilo trideset udovica. To im je bilo obeǙano. 

U Sudu u Hagu mi je Munira SubaġiǙ, predsjednica udruģenja Majke Srebrenice, predala bijelu ukrasnu 
znaļku koja predstavlja simbol sve te patnje. Na mezarju sam je na mom srcu nosio. 

Poġto ne govorim Bosanski preuzeo sam snimanje Naide, na ovom nepreglednom polju smrti, kad vodi 
razgovar sa pojedinim ļlanovima porodice ģrtava. Jedna ģena nosi T-shirt sa slikom poginulog muģa. 
Ona kaģe da joj je ubijen i suprug i sin, ali da nema ni jednu sliku dragog sina. Ģena je briznula u plaļ ï 
Naida je spontano tjeġi. Potom su pale u zagrljaj. 
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Naida RibiǙ tjeġi ģenu ubijenog supruga i sina 

 

Na hiljade i hiljade bijelih mermernih niġana: moram skoro da psujem zbog obilja nepravde. Ali tada 
ļujem islamsku molitvu koja se svakom na jedan magiļan naļin obraǙa: Mi smo ovdje svi jedno. Ovo 
se ne moģe nikad zaboraviti, kako se nikad viġe nebi dogodilo. 

OsjeǙa se kao da ova univerzalna misao ñnikad viġeò nekom energijom proģima sve hodoļasnike koji 
su ovdje doġli da odaju poļast ģrtvama. Teģina ove jedne ģelje osjeǙa se u vazduhu. 

Nikad zaboraviti, je esencijalno da bi se znalo ġta se ovdje precizno dogodilo. Otkrivanje istine ï o tome 
se radi. Ļini se da se to podrazumijeva, ali to, naģalost, nije sluļaj kad se radi o Srebrenici. 

Srbi su sve uļinili da prikriju poļinjeni genocid. Buldoģerima su naknadno iskopavali masovne grobnice 
pobijenih Bosnjaka kako bi njihova tijela skrili ġto dalje na tajne lokacije. Poslije su joġ jednom 
premjeġtali brda kostiju na jos udaljenije lokacije i iste prekrili minama. Posljedica: nakon 22 godine joġ 
nisu pronaĽene kosti mnogih ģrtava. 

Pogrebni kovļezi ï 71 su mali. Nekim ģrtvama je samo jedna koġǙica indentificirana, koja sada leģi u 
gotovo praznom kovļegu. Za oko hiljadu ģrtava moģda nikad neǙe moǙi da se naĽe neki ostatak. 
TakoĽer i zbog ļinjenice da neke ģrtve nemaju ni jednog preģivjelog u porodici, zbog ļega nije moguǙe 
izvrġiti DNA-identifikaciju. 
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Kamion sa ostacima tijela 71 ģrtve genocida ispred Predsjedniġtva BiH 

 

Jedan ogromni kamion obavijen Bosanskom zastavom dovezao je u Srebrenicu mrtvaļke sanduke iz 
moratorijuma u Visokom. Na ovom putu bila je 9. jula i prijestonica Sarajevo. I tamo sam vidio ģene 
kako plaǙu. Stotine su odavale poġtu kad je kamion stao pred zgradu Predsjedniġtva BiH, koje se 
nalazi u blizini spomenika 1500 ubijene djece stradale u opsadi Sarajeva. 

 

                                                              
Dio mezarja Memorijalnog centra Potoļari prije ukopa  

 

Pored Srba i HolanĽani su skrivali dokaze o ratnim zloļinima: sjetite se samo ļuvene fotorolne o 
Srebrenici. O ovoj aferi napisao sam 2014. knjigu ñGeneral zataġkavanjaò (ñDe doofpotgeneraalò).  

Godinu dana nakon izdanja knjiga je zabranjena i meni je naloģena zabrana govora o istoj. MeĽutim, u 
ģalbenom postupku Apelacioni sud u Den Hagu je ustanovio da se taļnost sadrģaja knjige ne moģe 
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dovoditi u pitanje. Knjiga je ponovo ġtampana i vi takoĽer moģete u ñNaġoj Bosniò ļitati ovaj ļlanak a  
ja, zbog toga, ne moram platiti kaznu od sto hiljada eura.                                                                                    

Uniġtenje fotografija bilo je predmet sudskog procesa koji je nedavno pokrenulo 200 veterana 
Holandskog bataljona iz Srebrenice (Dutchbata) protiv njihovog bivġeg poslodavca. Pored pitanja ļasti i 
zahtjeva za kompenzacijom zbog neodgovarajuǙeg naoruģanja veterani zahtijevaju da im se vrate 
njihove fotografije i video snimci koje su napravili u danima nakon pada Srebrenice. Radi se najmanje o 
osam snimljenih fotorolni. Iste sadrģe osjetljiv materijal ï kao ġto su dokazi o ratnim zloļinima ï koje su 
im njihovi pretpostavljeni oduzeli i koji se sada nalaze iza brave u arhivama obavjeġtajne sluģbe. Mnogi 
stari-Dutchbateri osjeǙaju se prevarenim zbog odluke velikih sila da se ne koristi vazduhoplovna 
podrġka u Srebrenici. Bivġi pukovnik Charlef Brantz ï u kritiļno vrijeme bio ġef komandantu 
Holandskog bataljona Karemansu ï pisao mi je da su ministar Spoljnih poslova Van Mierlo i holandski 
predstavnici u NATO o ovome ġest nedjelja prije pada obavijeġteni. Ipak je Holandija propustila da svoj 
bataljon u Srebrenici informiġe o izostajanju vazduġne podrġke. Naġi momci u ovom napuġtenom 
mjestu su oļigledno bili prevareni ne samo od velikih sila nego i od vlastitog vojnog vrha.                                                                                                                                                

Poslije u toku dana s Naidom sam bio u gostima kod Majki Srebrenice u njihovim kuǙama.  

Ako govorimo u pravnoj borbi veterana moji zemljaci su naiġli na izvjesno odobravanje kad se radi o 
foto dokazima. Holandska parlamentarna komisija za odbranu je takodjer jednoglasno odluļila da u 
septembru raspravlja o knjizi ñDe Doofpotgeneraalò. 14. septembra je ista zakljuļila da  ministrica 
Odbrane Hennis ovu aferu mora pojasniti. 

U bh. medijima je u posljednje vrijeme posveǙena velika paģnja silovanju u ratu. Pokuġava se da se taj 
tabu razbije. Dakle, nova kampanja ukazuje da stigma ne smije da leģi na silovanim ģenama nego na 
silovateljima. Ģene koje svoja traumatiļna iskustva s drugima dijele zasluģuju nagradu za svoju 
hrabrost. 

Majke Srebrenice su izvijestile kako su se i pojedini Dutchbatersi u Srebrenici predali silovanjima. Sami 
HolanĽani nisu ģene prisiljavali. Ne, oni su zloupotrijebili smrtno preplaġene ģene nakon pada koje su 
bile pod kontrolom srpskih vojnika, tako se priļa nastavlja. 

Narednog jutra nakon ceremonije ukopa na mezarju potraģio je u hotelu Naidu i mene stari 
gradonaļelnik Srebrenice Ĺamil Durakoviĺ. Kao predsjednik Organizacionog odbora za obiljeģavanje 
godiġnjice genocida on nije dozvolio pristup svima koji poriǙu genocid: ļak i njegovom srpskom 
nasljedniku na mjestu gradonaļelnika. DurakoviǙ smatra da je to neophodna mjera da bi se mir 
preģivjelih i ļlanava porodica ģrtava saļuvao, oni dolaze da svoje najmilije sahrane i naglaġava da ove 
godine nije bilo ozbiljnih incidenata. 

Kad smo popodne napustali Srebrenicu vidio sam koliko je to divan krajolik. Poġumljeni breģuljci  su 
sijali na suncu. Kako je to, u Boģije ime, moglo dotle doǙi da ova brda leģe zasijana grobovima iz rata? 

Edwin Giltay prati zbivanja oko Srebrenice. Njegovo putovanje na 22. godiġnjicu obiljeģavanja genocida 
u Srebrenicu je sponzorisala Fondacija  za istoriju totalitarnih reģima i njihovih ģrtava SGTRS (Stichting 
geschiedenis totalitaire regimes en hun slachtoffers) koji se bavi istraģivanjem ove drame u Holandiji.  

Izdavaļ De Blauwe Tijger izdao je njegovu knjigu òDe Doofpotgeneraalò.                                           
Viġe informacija moģete naǙi na dedoofpotgeneraal.nl/bosanski.htm 

 
 

 
_____ o _____ 
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Drugo, dopunjeno izdanje: 

Senzacionalistiļka knjiga otkriva vojni obavjeġtajni 

skandal 

 Naredba o njegovoj 
ġutnji je povuļena. 
Edwin Giltay 
promoviġe svoju 
knjigu ovdje u Barts 
Knjiġkom Klubu u 
Amsterdamu. 

Titlovano na 
bosanski jezik 

General sa tri zvjezdice na ramenu angaģuje privatnog 

ġpijuna da njuġka po jednom privatnom preduzeĺu. I to 

nikog drugog nego vlastitu suprugu. Radi se o 

unutraġnjem sukobu u Vojnoj obavjeġtajnoj sluzbi u 

kojem samo bezazleni graĽani postaju ģrtve. Tako neġto 

moģete oļekivati u Pyongyangu, ali ne i u jednoj 

savremenoj demokratskoj zemlji. Ovo je ipak doģivio 

autor Edwin Giltay ï o ļemu piġe u svojoj knjizi De 

doofpotgeneraal (Prikriveni general). 

  U ovoj knjizi on daje izvjeġtaj o priliļno providnom 

nastupu tajnih agenta u internet firmi u kojoj je radio. 

Jedna agentica ga je prvo pokuġala regrutovati kao 

vojnog analitiļara. U isto vrijeme pratili su njezino 

kretanje. Predmet ovog odmjeravanja snaga u 

Ministarstvu odbrane bile su ļuvene filmske rolne o 

Srebrenici. Agentica koja je regrutovala Giltaya htjela je 

publikovati da su zloglasne snimke dobro oļuvane. Time 

bi pozicija generala sa tri zvjezdice bila potkopana. 

  Prikriveni general je reakcija je na ovaj ġpijunski 

skandal. Apsurdne posljedice ovog skandala Giltay je 

precizno opisao. Sve dok drama u Srebrenici zaokuplja 

javnost ova ce knjiga biti sasvim sigurno od aktuelnog i 

velikog znaļaja. 

  Ova vaģna priļa morala je biti ispriļana i to ne samo 

u Holandiji, nego i na Balkanu. Iz ovog razloga, autor 

Edwin Giltay i njegov holandski izdavaļ renutno traģe 

izdavaļa u Bosni. 

 

  

  
Kupite ovdje za 19,50ú ukljuļujuĺi 
dostavu za Holandiju i Belgiju 

  
De doofpotgeneraal 
(Prikriveni general) 
Autor Edwin Giltay 

  

 

Drugo, dopunjeno izdanje koje 
ukljuļuje osam novih poglavlja 
Holandija: Septembar 2016 
Izdavaļ Blauwe Tijger 
Meki uvez | 263 stranice  

Audio verzija ove knjjige koju 
slijepi mogu besplatno 
naruciti ovdje. 

 

 

  
  

   1. OKTOBAR 2016       INTERVJU    

Edvin Giltej, holandski pisac, autor zabranjivane knjige o dokazima genocida 

Zataġkane srebreniļke fotorolne ġtite holandske veterane da bi u miru popili ļaġu piva! 

https://www.deblauwetijger.com/product/de-doofpotgeneraal-edwin-giltay/
https://www.passendlezen.nl/iguana/www.main.cls?p=*&v=c97386a2-914a-40c2-bd8d-df4c273175e6&t=1490735938195&rtisearch=1&searchProfile=Audiolezen#anchor_Record_2.164558
http://www.dedoofpotgeneraal.nl/cover-ba.htm
http://www.facebook.com/sharer/sharer.php?u=www.dedoofpotgeneraal.nl/bosanski.htm
https://twitter.com/home?status=Prikriveni General %E2%80%94 www.dedoofpotgeneraal.nl/bosanski.htm
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RAZGOVARAO: ALOSMAN HUSEJNOVIĹ 

DNEVNI AVAZ 

  

Edvin Giltej (Edwin Giltay - 47), holandski pisac, autor je proġle godine zabranjene knjige ñDe 

doofpotgeneraalò (ñGeneral zataġkavanjaò), jedne od rijetkih zabranjenih u historiji zemlje ponosne na 

ġiroke slobode. Knjiga govori o holandskom bataljonu u Srebrenici ļiji je jedan pripadnik zabiljeģio 

zloļine u bazi u Potoļarima jula 1995. godine, ali je fotorolna kasnije nestala bez traga u laboratoriju u 

Hagu. 

  Nedavno je Giltej objavio drugo, proġireno izdanje jer je prvo razgrabljeno nakon ġokantne sudske 

zabrane. Iako je rijeļ o tzv. ġpijunskom skandalu (ñCasema aferiò), koji se desio u prostorijama 

holandskog internet-provajdera ñCasemaò, centralno mjesto su, navodno, nestale i zagubljene fotorolne 

napravljene [djelimiļno] u kampu holandskog bataljona (Dutchbat) u Potoļarima, u dramatiļnim danima 

genocida u Srebrenici. 

Neģeljeni svjedok 

Autor uzbudljivog ñnon fictionò ġpijunskog trilera rado se odazvao 

pozivu da govori za ñDnevni avazò jer je i sam tokom pisanja 

knjige kao i za potrebe odbrane na sudu postao blizak s 

tragedijom srebreniļkih Boġnjaka s kojima danas dijeli iskrenu 

bol. 

  U intervjuu za naġ list Giltej govori o knjizi kojoj je u aprilu 

ove godine [2016] ukinuta sudska zabrana, a glavna tema ove 

kompleksne priļe su ñnestaleò srebreniļke fotorolne. 

Zaġto je Vaġa knjiga izazvala toliko nemira u Holandiji da je i 
sam sud morao arbitrirati? 

 

  

 

  

ï Prije svega, ļinjenica je da sam ja holandski drģavljanin koji je bio neģeljeni svjedok jednog 

vojnoobavjeġtajnog skandala u mojoj zemlji. Rijeļ je o internoj borbi unutar vojnoobavjeġtajnih struktura: 

jedne grupe koja je htjela zloglasne fotorolne iz Srebrenice drģati skrivene, dok su se drugi zalagali za 

istinu o tome i trudili da ona izaĽe u javnost. Ova bitka se vodila preko moje i glava mojih kolega u jednoj 

holandskoj firmi. Znate, ko god je imao muļna iskustva s agentima tajne sluģbe nije mu svejedno o tome 

priļati. 

  TakoĽer, teġko je bilo sve ñpuzleò postaviti na njihovo mjesto. Opservirao sam ġpijunske intrige na 

mom poslu uz veliku dozu zbunjenosti i, priznajem, imao sam poteġkoĺa da ispriļam moju priļu. I, na 

kraju, kada sam se veĺ naġao u srediġtu svih tih obavjeġtajnih faca, mnogih informacija koje su kolale u 

vezi s tim skandalom zataġkavanja fotorolni iz Srebrenice pa tako dolazile i do mene, odluļio sam u cijelu 

aferu dublje proniknuti i objaviti knjigu. Knjiga ñDe doofpotgeneraalò objavljena je 2014. godine i dobro je 

prihvaĺena. 

  Mediji su pisali o njoj, a godinu kasnije glavni lik iz knjige, bivġi zapovjednik kopnenih snaga, general 

Van Bal (Baal) izjavio je kako sam sve izmislio, a bivġi ġpijun ministarstva odbrane pokrenuo je potom 

sudsku parnicu. Ipak, Sud u Hagu u aprilu ove godine [2016] presudio je da je moja knjiga bazirana na 

dovoljno ļinjenica. General Van Bal i vojna tajna sluģba (MID) sada su osramoĺeni. 

Jeste li otkrili ġta se taļno nalazilo na spornim fotorolnama? 

ï Ne, ali je opĺepoznato da su na tim zloglasnim, zataġkanim fotorolnama fotografije ubijenih Boġnjaka 

Srebrenice. Te fotografije su snimljene dva dana nakon pada grada. One pokazuju da je Dutchbat joġ i 

prije nego ġto je poļeo pokolj naroda znao da Srbi egzekutiraju Boġnjake. TakoĽer, tamo bi se mogle 

nalaziti fotografije vojnika Dutchbata koji su pomagali Srbima u deportaciji boġnjaļkoga stanovniġtva. 

ñCasema aferaò koġtala je posla ġefa MID-a i jednog visokopozicioniranog niģeg zvaniļnika. Jeste li Vi 

http://www.dedoofpotgeneraal.nl/avaz-ba.htm
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tada ļuli neġto novo o srebreniļkom genocidu i stidite li se kao obiļni HolanĽanin uloge Dutchbata? 

ï Jedan agent MID-a informirao me je na mom radnom mjestu tada u ñCasemaò da je fotorolna 

jednostavno zataġkana da bi se holandski veterani iz Srebrenice kasnije zaġtitili na teniskom terenu ili u 

kafani. Kao, nakon publiciranja fotografija oni bi se u slobodno vrijeme nekada mogli suoļiti s prijateljima 

i biti propitivani o njihovoj ulozi u srebreniļkoj drami, a to bi bilo neugodno za njih. Istina je potresna: 

fotodokazi jednog genocida zataġkani su u ladicama tako da bi veterani mirno i neometano popili ļaġu 

piva u kafani. 

  Njihov zadatak kao UN posmatraļa ratnih zloļina nad muġkarcima koje su morali ġtititi postao je 

oļigledno manje bitan od zaġtite njihove reputacije kod prijatelja. Ispada da holandskom ministarstvu 

odbrane rasvijetliti jedan genocid apsolutno nije prioritet. Ne, u pitanju je stvaranje slike i njegovanje 

dobrog imena naġih momaka, o tome se radi. 

  Naravno, mene je uģasno stid kao HolanĽanina postupka vojnika Dutchbata. Kraljevske kopnene 

trupe trebale su narediti vojnicima da Boġnjake, u sluļaju napada, zaġtite od bosanskih Srba. 

Ministarstvo odbrane je njih trebalo osposobiti da ispune teġku misiju, ali je prioritet bio sigurnost 

Dutchbata, koji je spaġavao vlastitu koģu. 

  Uzgred, moja kritika nije upuĺena individualno vojnicima Dutchbata. Odgovorno lice po zapovjednoj 

strukturi koje je trebalo ġtititi Boġnjake je Hans Couzy, komandant kopnenih trupa, i njegov zamjenik Ad 

van Bal (Baal). Oni nisu uradili svoj posao. Pazite, holandski vojnici ipak rade ġto trebaju, prave 

fotografije, filmuju ġta se zbiva, a vojno rukovodstvo je to koje zataġkava dokaze. Ministarstvo odbrane je 

napravilo neġto joġ gore, da danas, viġe od 20 godina nakon svega, joġ ne nudi odgovore na brojna 

pitanja. Naprotiv, mnogi veterani Dutchbata koji sada otvaraju tu knjigu su od tajne vojne sluģbe 

zastraġivani, kako su mi i sami rekli. Ako si u ovoj zemlji tako nezgodan svjedok, riskiraġ da se drģava 

okrene protiv tebe. Tako pokuġavaju uzdrmati stubove na kojima stoji vaġ ģivot kao ġto su finansije, 

partner, posao i prijatelji. Pritisak je takav da te prisile da ġutiġ. Ja ipak mogu kao graĽanin o tome priļati. 

Previġe laģi 

Je li Srebrenica i dalje nacionalna trauma za Holandiju, kako tvrdite u knjizi, i ġta je rjeġenje? 

ï Apsolutno. Taj proces je teģak jer se u Holandiji o Srebrenici puno lagalo. U svakom sluļaju, suġtinski 

je da Ministarstvo odbrane pokaģe transparentnost. Osim toga, oni neĺe moĺi dugo zloupotrebljavati 

tajnu sluģbu da uġutkaju kritiļki opredijeljene, vojnike i graĽane koji vlastitu priļu o Srebrenici ģele 

podijeliti s javnoġĺu. 

Puno vojnika Dutchbata bilo antimuslimanski nastrojeno?! 

Zanimljiv dio u knjizi je i onaj gdje Vaġ povjerljiv izvor iz tajne sluģbe BVD, danaġnje AIVD, tvrdi kako je 

preġuĺeno ministru da je puno vojnika Dutchbata bilo deklarirano kao antimuslimani, iako je njihov 

zadatak bio da zaġtite Boġnjake. 

ï [To nije istina:] To je rekao sam ministar odbrane Frank de Grave 1999. godine. Sve je preġuĺeno 

preko najviġih zvaniļnika MID-a, a kasnije se ispostavilo da je to bio razlog otkaza. Iskreno, mene taj 

njihov antimuslimanski stav ne iznenaĽuje. Holandija je u 1995. godini veĺ imala problem loġe integracije 

stranaca, posebno Marokanaca. Prema mom miġljenju, ovdje je manje problem sam islam. Viġe je 

kulturoloġki problem. 

Arhivi tajnih sluģbi 

Ako su zataġkane, gdje su te fotorolne, hoĺe li ikada biti prezentirane javnosti? 

ï Mislim da je nedavno Peter Ruten (Rutten) iz specijalnih policijskih snaga koje su vodile istragu o 

fotorolnama izjavio da je to u ñnekom od arhivaò pohranjeno. Ista sudbina mogla bi biti i s izraĽenim 

fotografijama. Dalje, mislim da je Simon van der Sluijs, advokat majki Srebrenice, nedavno na promociji 

moje knjige rekao kako je naļuo da su fotorolne u arhivu tajne sluģbe AIVD u Zutermeru.  
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